
  
 

  20. januar 2016  

 

I henhold til § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut anmoder jeg Naalakkersuisut om at besvare 

følgende spørgsmål:  

  

Spørgsmål:  

1. Har Naalakkersuisut taget initiativer med henblik på en afklaring af, hvorvidt 

hvidhalerne i Østgrønland tilhører bestanden i Svalbard, og om denne bestand i givet 

fald har en størrelse, som giver grundlag for at tillade fangst af et vist antal hvidhvaler i 

Østgrønland?  

 

2. Hvis ikke: Hvornår agter Naalakkersusiut at tage initiativer med henblik på en sådan 

afklaring? 

 

 (Medlem af Inatsisartut Laura Tàunâjik, Siumut)  

  

Begrundelse:  

Fra tid til anden observeres hvidhvaler i Østgrønland. Det er imidlertid min forståelse, at de lokale 

fangere er afskåret fra fangst på disse hvidhvaler. Det fremgår således af § 2 i Selvstyrets 

bekendtgørelse om beskyttelse af og fangst af hvid- og narhvaler (bekendtgørelse nr. 7 af 29. marts 

2011), at hvidhvaler er fredet, med de undtagelser, som er gjort i bekendtgørelsens § 4. § 4 

omhandler fastsættelse af kvoter, men kun for Vestgrønland.  

 

I et § 37-svar (189/2014) oplyste Naalakkersuisut i september 2014, at der ikke er tilvejebragt 

biologisk rådgivning på hvidhvaler i Østgrønland, men at de hvidhvaler, som observeres i 

Østgrønland ifølge oplysninger indhentet fra Grønlands Naturinstitut kan være strejfere fra en 

bestand i ved Svalbard. Naalakkersuisut oplyste, at dette er et punkt, der skal drøftes med 

NAMMCO.  

  


